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The Secretarll of State for External Aiffairs

to the Head of the DelegatoL of the Socictlist Republic of Romania

DEPARTMENT 0F EXTERNAL AFFAIRS

Ottawa, April 3, 1967

EXCELLENCY,

1 have the honour to refer to the recent discussions which have taken place

in Ottawa between representatVeS of the Government of Canada and repre-

ientatives of the Government of the Socialist Republic of Romania concerning

the establishment of diplomatie relations between our two countries.

Ini those discussions, ini which the expression was given to the desire of

the two- governments- to develop relations between Canada and Romnanla, under-

standing. was reached on the following:

1. diplomatic relations would be established between Canada and the

Socialist Republie of Romnania as of this date;

2. both parties would establish diplomatie missions at the Embassy

leýVel, and* Would have ho objection to such missions' being non-resident or

headed by non-resident Ambassadors.

I have the honour to confirma that this understaflding is entirely acceptable

to the Government of Canada.

Accept,,Excellency, the assurances of my highest consideration.

PAUL MARTIN
Secretarul of State

for External Aiffairs of Canada

His Excellency George Macovescu,
First Deputy Minister of Foreign Affairs,

Head of the Delegation of the Socialist Republic of Romania,
Ottawa



Le Secrétaire d'État aux Affaires extérieures
au Chef de la Délégation de la République Socialiste de Roumanie

MINISTÈRE DES AFFAIRES EXTÉRIEURES

Ottawa, le 3 avril 1967EXCELLENCE,

J'ai l'honneur de me référer aux entretiens qui ont eu lieu à Ottawa entreles représentants du gouvernement du Canada et les représentants du gouverne-ment de la République Socialiste de Roumanie au sujet de l'établissement derelations diplomatiques entre nos deux pays.

E Au cours de ces entretiens, où fut exprimé le désir des deux gouvernementsde développer les relations entre le Canada et la Roumanie, il a été convenu que:1. des relations diplomatiques seraient établies entre le Canada etla République Socialiste de Roumanie, à compter de ce jour;
2. les deux parties établiraient des missions diplomatiques au niveaud'ambassade et ne s'opposeraient pas à ce que de telles missions soientnon résidantes ou dirigées par des ambassadeurs non résidants.

J'ai l'honneur de confirmer que cette entente est parfaitement acceptable augouvernement du Canada.

Je vous prie, Excellence, d'accepter l'assurance de ma très haute considé-r~ationL.

PAUL MARTIN
Secrétaire d'État

aux Affaires extérieures du Canada
Son Excellence Monsieur George Macovescu,

Premier Vice-Ministre des Affaires étrangères,
Chef de la Délégation de la République Socialiste de Roumanie,Ottawa
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The Head of the Delegatio?% of the Socialist Republic of RomnaLi

to the SecretarY of State for Eoternal AiffaÎrs

(Translation)

SOCIALIST REPUBLIC 0F ROMANIA
MINISTRY 0F FOREIGN AFFAIRS

Ottawa, April 3, 1967

sut,
I have the honour to refer to the recent discussions which have taken place

in Ottawa between representatives of the Government of the Socialist Republic

of Romania and representativeS of the Governmnent of Canada concernîng, the

establishmfent of diplomatie relations between our two countries.

.In those discussions, in which expression was given to the desire of the

two governinents to develop relations between Romania and Canada, understaild-

ing was reached» on the following:

1. diplomatie relation would be established between the Socialist

Republic of Romania and Canada as of this date;,

2. both parties would establish diplomatie missions at the Emabassy

level, and would have no objection to such missions' being non-resident or

headed by non-resident Amnbassadors.

1 have the honour to confirm that this understandiflg is entirely acceptable

to the Government of the Socialist Republic of Romania.

Accept, Sir, the assurances of my highest consideration.

GEORGE MACOVESCU
First Deptl Minister of Foreign Aiffairs

of the Socialist Republic of Roma&ia

The Honourable Paul Martin,
Secretary of State for External Affairs of Canada,

Ottawa



Le Chef de la Délégation de la République Socialiste de Roumanie
au Secrétaire d'État aux Affaires extérieures

(Traduction)

RÉPUBLIQUE SOCIALISTE DE ROUMANIE
MINISTÈRE DES AFFAIRES ÉTRANGÈRES

Ottawa, le 3 avril 1967
MONSIEUR LE MINISTRE,

J'ai l'honneur de me référer aux entretiens qui ont eu lieu à Ottawa entreles représentants du gouvernement de la République Socialiste de Roumanieet les représentants du gouvernement du Canada au sujet de l'établissement derelations diplomatiques entre nos deux pays.
Au cours de ces entretiens, où fut exprimé le désir des deux gouvernementsde développer des relations entre la Roumanie et le Canada, il a été convenuque:

1. des relations diplomatiques seraient établies entre la RépubliqueSocialiste de Roumanie et le Canada, à compter de ce jour;
2. les deux parties établiraient des missions diplomatiques au niveaud'ambassade et ne s'opposeraient pas à ce que de telles missions soient non

résidantes ou dirigées par des ambassadeurs non résidants.
J'ai l'honneur de confirmer que cette entente est parfaitement acceptableau gouvernement de la République Socialiste de Roumanie.
Je vous prie, Monsieur le Ministre, d'accepter l'assurance de ma très hauteconsidération.

GEORGE MACOVESCU
Premier Vice-Ministre des Affaires étrangères

de la République Socialiste de Roumanie
L'Honorable Paul Martin,

Secrétaire d'État aux Affaires extérieures du Canada,



The Head of the Delegation of the Socialist Republic of Romania
to the Secretarl, of State for External Affairs

(Translation)

SOCIALIST REPUBLIC 0F ROMANIA
MINISTRY OF FOREIGN AFFAIRS

May 5, 1967
SIR,

I have the honour to refer to the discussions between the representatives of
the Government of the Socialist Republic of Romania and the representatives of
the Governmrent of Canada on certain consular matters and ta conflrm the
agreement reached between our two Governments on the following:

1 . (a) The Romanian authorities will examine in accordance with
their laws any application for renunciation of Romamian
citizenship submitted by a person who while being a Romanian
citizen lias also acquJred Canadian citizenship, taking into
consideration also the f act that the applicant lias his permanent
resideuve in the territory of Canada.

(b) The Canadian authorities will have the same obligation in
case their approval should be necessary ini order to ensure that
applications to renounce Canadian citizenship are given effeet.

2. A person who visits the territory of the Socialist Republic of
Romania or Canada on a Canadian passport furnished with a Romanian
visa or a Romanian passport furnished with a Canadiani visa, respectively,
will not be denied permission to leave Romanian or Canadian territory, as
the case may be, on~ thie grounds that the persan concerned is a citizen of

3. The authorities of each etate will examine, on the basis cf their
domestic legislation, without delay and in a spirit of goodwill, any appli-
cation submitted by a representative of the diplopmatic mission or consulat
office of the other state wlth regard to consular access ta citizens of the
latter who have been detained or arrested.

4. The authorities of each state will return to the authorities of the
other state the Romanian or Canadian passports, as the case mnay be, which
they hold or which are surrendered to themn for safekeeping.
Accept, Sir, the assurances cf my hîghest consideration.

GEORGE MACOVESCU
First Deputy Minister of Foreîgn Affairs

of the Socialist Repub lic of Romnanîa

The Honourable Paul Martin,
Secretary cf State for External Affairs cf Canada,

Ottawa

8



Le Chef de la Délégation de la République Socialiste de Roumanie
au Secrétaire d'État aux Affaires extérieures

Traduction

RÉPUBLIQUE SOCIALISTE DE ROUMANIE
MINISTÈRE DES AFFAIRES ÉTRANGÈRES

Le 5 mai 1967MONSIEUR LE MINISTRE,

J'ai l'honneur de me référer aux entretiens entre les représentants dugouvernement de la République Socialiste de Roumanie et les représentants dugouvernement du Canada au sujet de certaines questions consulaires et deconfirmer l'accord réalisé entre nos deux gouvernements sur les points suivants:
1. (a) Les autorités roumaines examineront selon les termes de leurs

lois toute demande de renonciation à la citoyenneté roumaine
soumise par une personne qui, étant citoyen roumain, a aussi
acquis la citoyenneté canadienne, vu également le fait que lerequérant a son domicile dans le territoire du Canada.

(b) Les autorités canadiennes auront la même obligation au cas oùleur approbation serait nécessaire pour assurer la mise en vi-gueur des demandes de renonciation à la citoyenneté cana-
dienne.

2. Une personne qui séjourne à titre de visiteur dans le territoire dela République Socialiste de Roumanie ou du Canada sur la base d'unpasseport canadien avec visa roumain ou d'un passeport roumain avec visacanadien, respectivement, ne se verra pas refuser l'autorisation de quitter,selon le cas, le territoire roumain ou canadien du fait que ladite personnepossède la citoyenneté de l'État qu'elle visite.
3. Les autorités de l'un ou l'autre État, selon les termes de leurs loisintérieures, examineront sans délai et avec bienveillance toute demandesoumise par un représentant de la mission diplomatique ou de l'officeconsulaire de l'autre État en ce qui concerne l'accès consulaire auprès descitoyens de ce dernier qui ont été détenus ou mis en état d'arrestation.
4. Les autorités de chacun des deux États retourneront à celles del'autre État les passeports roumains ou canadiens, selon le cas, qui sontdétenus ou qui leur auront été rendus pour mise en lieu sûr.

Veuillez agréer, Monsieur le Ministre, les assurances de ma très hauteýonsidération.

GEORGE MACOVESCU
Premier Vice-Ministre des Affaires étrangères

de la République Socialiste de Roumanie
"Honorable Paul Martin,

Secrétaire d'État aux Affaires extérieures du Canada,
Ottawa



The Secret ary of State for Externca Affairs
to the Hlead of the Delegation~ of the Socialist Republic of Romania

DEPARTMENT 0Fý EXTERNAL AFFAIRS

Ottawa, May 5, 1967
EXCELLENCY,J

I have the honour to thank you for your letter of May 5, 1967 referring
ta the discussions between the representatives of the Governent of Candaand the representatives of the Government of the Sociallst Republic of Roma
concerning certain consular matters and to confirm the agreement reached be-
tween aur two Governments on the following points:

1. (a) The Romnanian authorities will examine in accordance'with
their laws any application for renunciation of Romanian citizen-
ship submitted by a person who while being a Romanian citizen
has also acquired Canadian citizenship, taking into consideration
also the f act that the applicant has his permanent residence
in the territory of Canada.

(b) The Canadian authorities will have the same obligation in case
their appraval should be necessary in order to ensure that
applications to renounce Canadian citizenship are given effect.

2. A person who visits the territory of the Socialist Republic of
Romania or Canada an a Canadian passport furnished with a Romnanian
visa or a Romanian passport furnished with a Canadian visa, respectively,
will not be denied permission ta leave Romanian or Canadian territory,
as the case may be, on the grounds that the persan concerned is a citizen
of the state visited.

3. The authorities of each state will examine, on the basis of their
domestic legislation, without delay and in a spirit of goodwill, any applica-
tion submitted by a representative of the diplomatie mission or consular
office of the ather state with regard ta consular access ta citizens of the
latter who have been detained or arrested.

4. The autharities of each state will return ta the authorities of the
other state the Romanian or Canadian passports, as the case may be,
which they hold or which are surrendered ta them for safekeeping.
Accept, Excellency, the assurances of my highest conhideration.

PAUL MARTIN
Secretary of State

for External Affaira of Canada

Hiis Excellency George Macovescu, soi
First Deputy Minister of Foreign Affairs

cf the Socialist Republic of Romania



Le Secrétaire d'État aux Affaires extérieures
au Chef de la Délégation de la République Socialiste de Roumanie

MINISTÈRE DES AFFAIRES EXTÉRIEURES

EXCELLENCE, Ottawa, le 5 mai 1967

ng J'ai l'honneur de vous remercier de votre lettre du 5 mai 1967 relativeda aux entretiens entre les représentants du gouvernement du Canada et les
îa représentants du gouvernement de la République Socialiste de Roumanie au'e- sujet de certaines questions consulaires et de confirmer l'accord réalisé entrenos deux gouvernements sur les points suivants:.th 1. (a) Les autorités roumaines examineront selon les termes de leursn lois toute demande de renonciation à la citoyenneté roumaineen soumise par une personne qui, étant citoyen roumain, a aussion acquis la citoyenneté canadienne, vu également le fait que leLce requérant a son domicile dans le territoire du Canada.(b) Les autorités canadiennes auront la même obligation au cas oùtat leur approbation serait nécessaire pour assurer la mise en vi-Lat gueur des demandes de renonciation à la citoyenneté cana-t. dienne.
Of 2. Une personne qui séjourne à titre de visiteur dans le territoire dean la République Socialiste de Roumanie ou du Canada sur la base d'un,y, passeport canadien avec visa roumain ou d'un passeport roumain avec visae canadien, respectivement, ne se verra pas refuser l'autorisation de quitter,en selon le cas, le territoire roumain ou canadien du fait que ladite personnepossède la citoyenneté de l'État qu'elle visite.

ir 3. Les autorités de l'un ou l'autre État, selon les termes de leurs loisa- intérieures, examineront sans délai et avec bienveillance toute demandehar soumise par un représentant de la mission diplomatique ou de l'officehe consulaire de l'autre État en ce qui concerne l'accès consulaire auprès descitoyens de ce dernier qui ont été détenus ou mis en état d'arrestation.
he 4. Les autorités de chacun des deux États retourneront à celles del'autre État les passeports roumains ou canadiens, selon le cas, qui sontdétenus ou qui leur auront été rendus pour mise en lieu sûr.

Veuillez agréer, Excellence, les assurances de ma très haute considération.

PAUL MARTIN
Secrétaire d'État

aux Affaires extérieures du Canada

Son Excellence Monsieur George Macovescu,Premier Vice-Ministre des Affaires étrangères
de la République Socialiste de Roumanie



The Scretary of State for External Affairs' a ni
to the Head of the Delegertion of the Socialist Repu blic of ýRo na

DEPARTMENT 0F EXTERNAL AFFAIRS

Ottawa, May 5, 1967EXCELLENCY,
I have the honour to refer to recent discussions between representatives

of the Government of Canada and representatives of the Government of theSocialist Republie of Romania concerning Canadian dlaims against Romania andRomanian claims against Canada.
The Canadian Government proposes that negotiations between the Cana-clian Government and the Romanian Government be held with a view toreaching a lump-sum settiement of aUl clainis against Romania of the CanadianGovernment and of Canadian citizens. It is understood that the RomanianGovernment is prepared ta negotiate with a view ta reachiiig an agreement noless favourable ta Canada than siilar agreements concluded by Romnania withthird countries ta settie dlaims outstanding against Romania byý such third

countries or their citizens.
The Canadian Government also proposes that the settiernent take intoaccount all Ronianian clainis agaixist Canada. The Canadian Governmnent isprepared ta negotiate with a view to reaching an agreement n~o less favourableta Roniania than similar agemet concluded by Canada~ with third countriesto settie claim~s outstandirig against Canada hy suc1h third countries or their

citizens.
The Canadian Government proposes that negotiations commence in]3iwharest at an~ early dlate to be determined tby wiutual agreement.
I would appreciate recelving confirmation that the IRomanian Government

is agreeable to the commencement of negotiations on the foregoing basis.
Accept, Excellency, the assurances of niy highest conuideration.

PAUL MAR~TIN
Secretary of State

for Ext.i'nal Affaira of Canada
His Excellency <George Macovescu,

First Deputy MIn1ster for Foreign Affairs
of the Socialist Republic of Rom-ania
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Le Secrétaire d'État aux Affaires extérieures
au Chef de la Délégation de la République Socialiste de Roumanie

MINISTÈRE DES AFFAIRES EXTÉRIEURES

EXCELLENCE, Ottawa, le 5 mai 1967

J'ai l'honneur de me référer aux récents entretiens entre les représentantsdu gouvernement du Canada et les représentants du gouvernement de laRépublique Socialiste de Roumanie au sujet des prétentions financières cana-diennes contre la Roumanie et des prétentions financières roumaines Contre leCanada.

Le gouvernement canadien propose l'ouverture de négociations en vue d'unrèglement forfaitaire de toutes les prétentions financières contre laý Roumaniedu gouvernement du Canada et de citoyens canadiens. Il est entendu que legouvernement roumain est disposé à négocier en vue d'un accord qui ne soitpas moins favorable au Canada que ne l'ont été à d'autres pays les accordsconclus par la Roumanie en règlement des prétentions contre la Roumaniede la part de ces autres pays oè de leurs citoyens.

Le gouvernement canadien propose en outre que le règlement tienne comptede toutes les prétentions financières roumaines contre le Canada. Le gouverne-ment canadien est disposé à négocier en vue d'un accord qui ne .oit pas Moinsfavorable à la Roumanie que ne l'ont été à d'autres pays les accords concluspar le Canada en règlement des prétentions contre le Canada de la part de cesautres pays ou de leurs citoyens.

Le gouvernement du Canada propose que les négociations commencent àBucarest à une date prochaine à fixer d's commun accord.
Je vous serai reconnaissant de bien vouloir me confirmer que le gouverne-mpent roumain consent à l'ouverture des négotiations en accord avec les propo-sitions énoncées plus haut.

Veuillez agréer, Excellence, les assurances de ma très haute considération.

PAUL MARTIN
Secrétaire d'État

aux Affaires extérieures du Canadason Excellence George Macovescu,
Premier Vice-Ministre des Affaires étrangères

de la République Socialiste de Roumanie



The Head of the Delegation of the SocialÎst Republic of Romania
to the Secretary of State for External Affaira

Translation
-SOCIALIST REPUBLIC 0F ROMANIA

MINISTRY 0F FOREIGN AFFAIRS

Sin, May 5, 1967

I have the honour ta acknowledge receipt of yaur letter of today's datethe text of which reads as ioilows:
1 have the honour tai refer to recent discussions between representativesof the Government of Canada and representatives of the Gavernmnent ofthe Social.ist Republic of Romania cancernîng Canadian dlaims againstRomania and Romanian dlaims against Canada.
The Canadian Governnient proposes that negotiations between theCanadian Government and the Romanian Gavernment be held with a viewto reaching a lump-sum settiement of ail dlaims against Romania of theCanadian Government and of Canadian citizens. It is understood that theRomanian Government is prepared ta negotiate with a view to reachingan agreement no less favourable ta Canada than similar agreements con-cluded by Roinania with third cauntries ta settie dlaims outstanding againstRamania by such third cauntries or their citizens.
The Canadian Government also proposes that the settlement take intaaccount ail Ramanian claims against Canada. The Canadian Governmentis prepared ta negotiate with a view ta reaching an agreement no lessfavaurable ta Romnania than similar agreements concluded by Canada withthird countries ta settie dlaims autstanding against Canada by sucli thirdcountries or their citizens.
The Canadien Gavernment proposes that negatiations commence inIBucharest at an early date ta be determined by mutuel agreement.
1 would appreciete receiving confirmation that the Roaenien Govern-ment is agreeable ta the commencement oi negotiations an the foregoÎng

basis.
I wish ta confirm that the Romenien Gavernment is in agreement with

this text.
Accept, Sir, the assurances oi My highest consideration.

GEORGE MACOVESCU
First De putyj Minister for Foreign Affaira

of the Socialist Republic of Romania
The Honourable Paul Martin,

Secretary of State for Externa Affairs ai Canada
Ottawa



Le Chef de la Délégation de la République Socialiste de Roumanieau Secrétaire d'État aux Affaires extérieures

Traduction
RÉPUBLIQUE SOCIALISTE DE ROUMANIE
MINISTÈRE DES AFFAIRES ÉTRANGÈRES

MONSIEUR LE MINISTR, le 5 mai 1967

J'ai l'honneur d'accuser réception de votre lettre en date de ce jour dontle texte se lit comme suit:
J'ai l'honneur de me référer aux récents entretiens entre les représen-tants du gouvernement du Canada et les représentants du gouvernement dela République Socialiste de Roumanie au sujet des prétentions financièrescanadiennes contre la Roumanie et des prétentions financières roumainescontre le Canada.
Le gouvernement canadien propose l'ouverture de négociations envue d'un règlement forfaitaire de toutes les prétentions financières contrela Roumanie du gouvernement du Canada et de citoyens canadiens. Il estentendu que le gouvernement roumain est disposé à négocier en vue d'unaccord qui ne soit pas moins favorable au Canada que ne l'ont été à d'autrespays les accords conclus par la Roumanie en règlement des prétentionscontre la Roumanie de la part de ces autres pays ou de leurs citoyens.

Le gouvernement canadien propose en outre que le règlement tiennecompte de toutes les prétentions financières roumaines contre le Canada.Le gouvernement canadien est disposé à négocier en vue d'un accord quine soit pas moins favorable à la Roumanie que ne l'ont été à d'autres paysles accords conclus par le Canada en règlement des prétentions contre leCanada de la part de ces autres pays ou de leurs citoyens.
Le gouvernement du Canada propose que les négociations commencentà Bucarest à une date prochaine à fixer d'un commun accord.
Je vous serai reconnaissant de bien vouloir me confirmer que legouvernement roumain consent à l'ouverture des négociations en accordavec les propositions énoncées plus haut.

Je m'empresse de vous faire savoir que le gouvernement roumain estaccord avec ce texte.
Veuillez agréer, Monsieur le Ministre, les assurances de ma très hautensidération.

GEORGE MACOVESCU
Premier Vice-Ministre des Affaires étrangèresde la République Socialiste de Roumanie

ïonorable Paul Martin,
Secrétaire d'État aux Affaires extérieures du Canada,Ottawa
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